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بومادران گیاهی است با طبیعت گرم که برای تقویت 
جریان خون از برگ و گل های آن استفاده می شود. 
همچنین برای درمان جراحات جزئی برگ این گیاه 
را مصرف می کنند. دمنوش این گیاه هم برای مبارزه 
با ویروس سرماخوردگی توصیه می شود. از خواص 
دیگر این گیاه رفع خستگی، ضد انگل، برطرف کردن 

درد های استخوانی و دردهای روماتیسم است.

خار مریم یک گیاه دارویی اســت که در طب سنتی و 
مدرن مورد اســتفاده قرار می گیرد. این گیاه خواصی 
متعددی ازجمله حمایت از سلامت کبد، کاهش التهابات، 
مقابله ای با علائم دیابت و حتی کمک به سلامت قلب و 
عروق دارد. این گیاه به طــور معمول در قالب عصاره یا 
کپسول مصرف می شود و ممکن است به عنوان یک جزء 

از رژیم غذایی یا ترکیبات دارویی استفاده شود. 

برای درمان بیماری های مفاصل از ریشه گزنه استفاده 
می شــود و به طور کلی چای گزنه هم دارای خاصیت 
ضدالتهابی اســت که بــه درمان برخــی بیماری های 
پوســتی ماننــد اگزمــا کمــک می کنــد. همچنین 
دمنوش گزنه موجب تقویت سیســتم ایمنی می شود 
و برای درمان آلرژی مؤثر و مفید اســت. می توانید از 

دمنوش گزنه به عنوان دهان شویه هم  استفاده کنید.

رزماری دارای ویتامین و مواد معدنی اســت که باعث 
تقویت و پشتیبانی بسیاری از عملکردهای بدن است. 
رزماری دارای کارنوزول و همچنین رزمارینیک است 
که خاصیت آنتی اکسیدانی به این گیاه می دهند که برای 
حفظ سلامت بدن بسیار مفید هستند. این گیاه را به عنوان 
جوشــانده، چاشــنی غذا و در بعضی مواقع به صورت 

موضعی برای تقویت پوست و مو استفاده می کنند.
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نایب رئیس اتحادیه واردکنندگان دارو: با وجود تنوع کشت و ظرفیت بالا
70درصد نیاز دارویی کشور برای تولید فرآورده های گیاهی وارد می شود 

نقش گیاهــان دارویی در 
صنعت داروسازی ایران چیست؟ 
در حــوزه گیاهانی که خاصیــت درمانی 
دارند، ما با 2مقوله مواجه هستیم؛ گیاهان 
دارویی و داروهای گیاهی. مقوله اول یعنی 
گیاهی که بخشی یا کل آن خاصیت دارویی، 
درمانی یا پیشگیری دارد، اما داروی گیاهی 
یعنی یک فرمولاسیون مشخص در اشکال 
دارویی که ماده مؤثره آن از بخشی از گیاه 
گرفته شده و پس از آنالیز و استانداردسازی 
به فرم مؤثر دارویی تبدیل می شود. با وجود 
اینکه گیاهان دارویی برای تامین مواد مؤثره 
داروها نقش دارند، اما نســبت به داروهای 

شیمیایی نقش آنها چندان بزرگ نیست.

چه میــزان از تولیــد داروها با 
گیاهان محقق می شود؟ 

نه تنهــا در ایران کــه در کل دنیــا تولید 
داروهایی با منشــأ گیاهی در مقایســه با 
داروهای شیمیایی، بیولوژیک، بایوتک و... 
بسیار کم اســت، اما این مسئله تنها درباره 
داروهاست و زمانی که درباره فرآورده های 
مکمل صحبت می کنیم، نقش گیاهان در 
این محصولات سلامت محور بیشتر می شود 
و انواع متنوعی از داروهای گیاهی داریم که 
بیشتر در طب مکمل )ایرانی( مورد استفاده 
قرار می گیرند که باید تحت نظر متخصصان 

این حوزه باشند.

ایران جزو کشــورهای با تنوع 
گیاهان دارویی اســت. آیا این 
ظرفیت به تولید داروهای بیشتر 

کمک کرده است؟ 
ایران در حوزه گیاهان دارویی و کشت آنها 
ظرفیت خوبی دارد اما حتی درباره بخشی 
از گیاهان که به شکل بومی در کشور وجود 
دارند یا مواداولیه مورد نیاز داروی گیاهی ما 
بخش قابل توجهی را به شکل واردات تامین 
می کنیم و این عدد چیزی حدود 70درصد 
نیاز این بخش اســت. این واردات در قالب 
عصاره، پودر خشک، ماده اولیه، پره میکس 
)میکس ترکیب گیاهی با ترکیب پیش ساز 
دیگر( برای نیاز صنعت داروسازی صورت 
می گیرد و دلیلش این است که کشورهای 
صادرکننده روی تجهیزات و سیستم هایی 
پیشــرفت کرده اند که منجر به اســتخراج 
محصول مناسب می شود. ما تکنولوژی روز 
و تکنیک های جداســازی بخش های مورد 
نیاز ماده مؤثره گیاه را در اختیار نداریم. از 
سوی دیگر بحث صرفه نسبت به مقیاس هم 
مطرح است، یعنی اگر سرمایه گذاری انجام 
نشــود و محصول مورد نیاز را از کشورهای 
دیگر بخریم بــه صرفه تر خواهد شــد. اما 
به طور کلی باید گفت که مشــابه بسیاری 
از بخش های صنعتی دیگر در کشــور، در 
این حوزه هم ما ســرمایه گذاری اصولی و 
برنامه ریزی شده نداشتیم تا شاهد توسعه 

می شــود و پس از انجام آزمایش های 
نهایی و زمانی که تمام استانداردها را پاس 
کرد، وارد مسیر آزادســازی و مصرف عموم 
می شــود. با وجود تمام نظارت ها مســئله 
اینجاست که ما با چالش مصرف خودسرانه 
محصولات ســلامت محور در کشور مواجه 
هســتیم و این خطــرات می توانــد با این 
سوءمصرف تشــدید شــوند. برخی از این 
محصولات هم در سطح بازار خارج از نظارت 
سازمان غذا و دارو عرضه می شوند که وجود 
ناخالصی و باقیمانده سموم در آنها محتمل تر 

است.

ایران جزو کشــورهای موفق در 
حوزه داروهای گیاهی است؟

در سند ملی و چشــم انداز حوزه سلامت و 
دارویی کشــور، اولویت زیادی به داروهای 
طبیعی و گیاهی داده شــده تا حدی که در 
جایگاه های پیشگیری و درمانی رتبه بالایی 
داشته باشند. وزارت بهداشــت هم در این 
زمینه حمایت های لازم را دارد. اما این حوزه 
هنوز به چنین جایگاهی نرســیده و ســهم 
زیادی از کل بازار دارویی کشــور را ندارد. 
البته ایران جزو کشورهای ناموفق در تولید 
داروهای گیاهی نیست، اما پیشرفت چندانی 
هم نداشته است؛ چون به طور کلی صنعت 
دارویی کشور نیاز به تقویت دارد. این نکته را 
هم باید گفت که گیاهان دارویی به اندازه ای 
که در هدفگذاری مدنظر بوده موفق نبوده اند، 
اما در بازار دارویی، منجر بــه ایجاد تنوع و 

کسب رضایت نسبی مردم شده اند.

آن باشیم.

معروف تریــن گیاهانــی که در 
صنعت دارو مورد اســتفاده قرار 

می گیرند، کدام ها هستند؟ 
ترکیبات زیــادی در گیاهان دارویی وجود 
دارند کــه خاصیت درمانی دارنــد و برای 
تولید دارو از آنها استفاده می شود؛ ازجمله 
گیاه ســنا به عنــوان ملین، گیاه آویشــن 
برای شربت های ســرماخوردگی گیاهی، 
عصاره های گل ســرخ برای بهبود عملکرد 
دســتگاه گوارش، تخم کدو برای سلامت 
قلب، پوست و مو، سلامت روان، پروستات و 
دستگاه ادراری یا عصاره گوجه فرنگی برای 
کاهش خطر ابتلا به بیماری قلبی و سرطان.

چرا گفته می شــود که گیاهان 
دارویی با وجود تمام فوایدشان 

خطرناک هم هستند؟ 
گیاهــان دارویی هــم مزیت دارنــد و هم 
خطرات و عوارض بســیار زیاد که ناشی از 
خطرات مصرف خود آنها و عوارض ناشــی 
از وجود آلودگــی، قارچ، کپک و ســموم 
اســت؛ به عنوان مثال مصرف بیش از حد 
زعفران، زردچوبه و حتــی عصاره های آنها 
می تواند خطرات زیــادی ازجمله مرگ را 

برخی از این گیاهان در تولید 
داروهای مهم  هم بــه کار گرفته 
می شوند. در این باره هم توضیح 

می دهید؟ 
اینطور نیســت که این گیاهــان تنها منجر 
به تولید همین محصولات ســاده شــوند و 
برخی از آنها نقش بســیار مهم و حساسی 
در ترکیبات برخــی داروهــا دارند؛برخی  
 مســکن ها از گیاه خشــخاش گرفته شده 

و انواع داروهای ضددرد و ضد سرفه از 
آن تولید می شود یا گیاهی به نام 

به دنبال داشــته باشــد؛ درحالی که 
عموم مردم تصــور می کنند کــه گیاهان 
دارویی چــون از گیاهان تامین می شــوند، 
عارضه خاصــی ندارند، اما دربــاره همین 
2گیاه بهتر است آگاه باشــند که زردچوبه 
می تواند منجر به بروز عوارضی ازجمله حالت 
تهوع شــدید، خونریزی، افت فشــارخون، 
مشــکلات و درد های معده، بروز مشکلات 
باروری، سردرد های شدید و مزمن، فقرآهن 
و ناباروری در موارد مصرف شــدید شود. از 
عوارض سوءمصرف زعفران هم مسمومیت 
غذایی، اســهال، زردی چشــم و  پوســت، 
خون دماغ، بی حسی پلک ها و لب ها، زردی 
غشای مخاطی و... است. از سوی دیگر امکان 
وجود ناخالصی و باقیمانده سموم در سطح 
محیط زیســت هم در این محصولات وجود 
دارد. گونه هایی هم کــه در مناطق مختلف 
کشت یا برداشت می شوند می توانند مقدار 
متفاوت ماده مؤثره داشــته باشند و مصرف 
آنها عوارضی را ایجاد کند؛ حتی ممکن است 
در تولید داروهای گیاهی استانداردســازی 

هم صورت نگرفته باشد.

یعنی در تولید این داروها به چنین 
مسائلی توجه نمی شود؟ 

تولیــد داروی گیاهی به اشــکال مختلف 
ازجملــه قرص، کپســول، پمــاد و... چند 
رکن دارد که شــامل طراحی فرمولاسیون، 
استانداردســازی و... اســت. در مرحلــه 
آزمایشگاهی پایداری محصول مورد ارزیابی 
قرار می گیرد کــه میزان مورد اســتفاده 

دیجی توکسین یا انگشت دانه داریم که 
سال هاست در استخراج داروی قلبی به نام 
دیگوکسین نقش دارد. از گیاهی به نام وینکا 
هم داروی ضدسرطان تولید می شود. روی 
این گیاهان کار شده و با روش های شیمیایی 
بسیار دقیق و کارآزمایی های بالینی داروهای 
مهمی از آنها تولید می شــود؛ حتی برخی 
داروهای ضد ویروس یــا ضد باکتری هم از 
منشأ داروهای گیاهی اســتخراج شده اند. 
قارچ ها هم در دســته گیاهان هســتند و از 
آنها برای رشد و به دســت آوردن داروهای 

شیمیایی استفاده می شود.

گیاهی داریم که مردم برای یک 
درمان خــاص بتوانند به صورت 

مستقیم ازآن استفاده کنند؟ 
در طب ســنتی و قدیمی این مسئله وجود 
داشــته و از برگ و ریشــه گیاهان در قالب 
دمنوش ها یا جوشیده ها، ضماد یا پماد برای 
درمان اســتفاده می کردند. همین حالا هم 
برخی گیاهان مثل بارهنــگ، چهارتخمه، 
آویشــن، زعفران )مصرف مناســب( مورد 
اســتفاده مردم اســت، اما هیچ شــاخص 
مشــخصی وجود ندارد که چه میزان از آنها 
چه اثرات درمانی یا پیشگیرانه دارد. به طور 
کلی برای زندگی مدرن چنین چیزی جوابگو 
نیست؛ چون هیچ معیار و اندازه مشخصی 

برای آنها ایجاد نمی کند و حتی می تواند 
منجر به بروز آسیب هم شود، اما به هر 
صورت برخی اعتقاد دارند و استفاده 

می کنند.

از بخش مؤثره گیاه و شــکل دارویی 
بر اثربخشــی خاصیت دارویی چــه اندازه 
تأثیر دارد؛ البتــه علاوه بــر آزمایش های 
آزمایشــگاهی از منابــع بین المللــی هم 
استفاده می شــود و نکته مهم اینجاست که 
در تولیــد داروهای گیاهی اســتانداردها و 
سختگیری های کمتری نسبت به داروهای 
شیمیایی وجود دارد. در مرحله بعدی ماده 
مؤثره گیاه در کنار مواد مؤثره دیگر در شکل 
مناســب برای بســته بندی و عرضه آماده 

از ظرفیت گیاهان دارویی 
استفاده نمی کنیم 

گیاهــان در تولید داروهــای گیاهی، تولید 
مکمل ها و حتی داروهای حیاتی و مهم ازجمله 
ضددرد، ضد سرفه، ضد سرطان و درمان های 
قلبی جایگاه خوبی دارند؛ جایگاهی که البته 
از گذشــته های دور در طب قدیم و ســنتی 
هم وجود داشته و بخشــی از اجزای گیاهان 
مثل بارهنگ، چهارتخمه، آویشن یا زعفران 
در قالب دمنوش، ضماد یــا پماد برای درمان 
بیماران مورد استفاده قرار می گرفته است، اما 

مسئله اینجاست که درباره گیاهان با جنبه های 
درمانی هیچ متر و معیار مشــخصی از میزان 
اثربخشی شان برای مردم وجود ندارد و حتی 
سوءمصرف شــان می تواند عوارض مرگباری 
برای مصرف کنندگان داشته باشد. به همین 
دلیل با وجود تمام خواص مثبت شان ضرروت 
دارد که آگاهانه مصرف شوند. بهترین شکل 
مصرف آنها هم فرآورده هایی است که با تأیید 
ســازمان غذا و دارو و وزارت بهداشت راهی 

بازار می شــوند؛ چون مراحل آزمایشگاهی و 
استانداردسازی آنها به طور دقیق طی و میزان 
مصرف شان براساس شرایط افراد در بروشورها 
گنجانده شده است. این نکاتی است که مجتبی 
بوربور، نایب رئیس اتحادیه واردکنندگان دارو 
و داروساز به همشهری می گوید و درباره روند 
تولید داروهای گیاهی در کشــور و نقش این 
محصولات در نظام سلامت کشور به چند سؤال 

پاسخ می دهد.

در برخی کشورها سهم داروها با منشأ 

گیاهی بیشتر از شیمیایی است. پیش 

از این اعلام شده بود که در کشوری 

مثل  آلمان بالای 50درصد از داروها 

منشأ گیاهی دارند، اما در ایران این عدد 

چیزی حدود 20 تا 25درصد است؛ آن هم 

درحالی که ایران زیستگاه بسیار خوبی برای 

گیاهان دارویی است و می توان با استفاده 

از این ظرفیت مواداولیه ای با بهترین 

کیفیت ممکن را تولید کرد که ارزش افزوده 

بالایی هم خواهد داشت. نایب رئیس 

اتحادیه واردکنندگان دارو  پیش از این 

در گفت وگو با رسانه ها اعلام کرده بود: 

»مواداولیه بسیاری از داروهای با منشأ 

گیاهی که در آلمان تهیه می شود، ایرانی 

است. این مواد اولیه کیفیت بسیار بالایی 

دارد، اما برای آنکه ارزش افزوده مناسبی 

داشته باشد لازم است که سرمایه گذاری 

و استانداردهای بهتری را ایجاد کنیم.« 

اقداماتی که البته به نظر می رسد هنوز 

محقق نشده و ایران همچنان بخش 

قابل توجهی از مواداولیه داروهای 

گیاهی اش را وارد می کند.

در بیشتر کشورهای توسعه  یافته، طب 

سنتی در ابعاد مختلف تحت حمایت دولت 

قرار گرفته و سهم خوبی از تامین سلامت 

مردم را در سیستم سلامت کشور بر  عهده 

دارد. طب سنتی چین ۴0درصد خدمات 

بهداشتی و درمانی را در این کشور برعهده 

دارد؛ پوشش بیمه  ای هزینه درمان، 

دارو و خدمات طب سنتی در ژاپن، چین، 

کره و ویتنام به  صورت کامل است و در 

کشورهای آلمان، استرالیا، نروژ، انگلستان، 

کانادا و آمریکا قسمتی از هزینه ها توسط 

سازمان های بیمه پرداخت می شود. در 

ایران هم تاکنون 5۶ فرآورده دارویی سنتی 

تحت پوشش خدمات بیمه قرار گرفته اند.

ایران با وجود ظرفیت قابل توجه در کشت 

گیاهان دارویی، اما بخش عمده ای از 

نیاز صنعت دارویی اش را با واردات این 

محصولات تامین می کند. این در حالی 

است که براساس آمارها حجم تجارت 

جهانی گیاهان دارویی از ۶0 میلیارد دلار در 

سال۱۹۹۶ به ۱00میلیارد دلار در سال20۱0 

و ۱50میلیارد دلار در حال حاضر افزایش 

یافته و براساس پیش  بینی بانک جهانی 

در سال2050گردش مالی و تجارت جهانی 

متمرکز و مبتنی بر گیاهان دارویی و 

داروهای گیاهی به حدود 5هزار میلیارد 

دلار خواهد رسید. اما سهم ایران با بیش 

از 8هزار گونه گیاه دارویی از تجارت جهانی 

گیاهان دارویی بسیار ناچیز است. سال 

گذشته وزارت جهادکشاورزی اعلام کرد 

گردش مالی گیاهان دارویی ایران از بازار 

جهانی 150میلیارد دلاری، تنها 500میلیون 

دلار است.

تولید داروهای گیاهی 
آلمانی با محصولات ایرانی 

 پوشش بیمه ای 
برای داروهای گیاهی 

 سهم ناچیز 
از بازار جهانی 
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